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DET KONGELIGE
JUSTIS- OG POLITIDEPARTEMEN't

Vår ref. Dato
200804269- I.JA HAA/haa 23.10.2008

Horing - Forslag til endringer i opplæringsloven og privatskoleloven

Justisdepartementet viser til Kunnskapsdepartementets brev av 20. juni 2008.

Vi har følgende merknader:

1. Forsiag om å innfere plikt til kartlegging av minoritetsspråklige elevers
ferdigheter i norsk
Av forslaget fremgår at ansvaret både skal legges på kommunene og
fylkeskommunene. Dette følger naturlig slik som ansvar og oppgaver er fordelt i det
ordinære skolesystemet i dag. Når det gjelder opplæring innenfor kriminalomsorgen til
innsatte/domfelte, er det de respektivebilteskommunenesom har ansvaret både for
opplæring på grunnskolenivå og videregående nivå. Det er viktig å få forankret
kartleggingsansvaret i forhold til minoritetsspråklige på grunnskolenivå hos
blkeskommunene.

2. Forslag om etablering av et sentralt register og endringer i bestemmelsene
om behandling av individdata etter opplæringsloven og privatskoleloven
Justisdepartementet har stor forståelse for Kunnskapsdepartementets ønske om å ta i
bruk nye virkemidler for å forbedre norsk grunnskole, og vi er positive ti1 at man nå
forsøker å ta nye grep. Imidlertid reiser forslaget i sin nåværende form en rekke
sentrale spørsmål som vi mener det kan være gode grunner lii å vurdere noe nærmere.
Forhåpentligvis vil de påfølgende merknadene kunne bidra i den videre prosessen med
utformingen av forslaget.
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I høringsnotatet foreslår Kunnskapsdepartementet i punkt 3 (på side 5 fig.) etablering
av  et sentralt register og endringer i bestemmelsene om behandling av individdata etter
opplæringsloven og privatskoleloven. Høringsnotatet etterlater på dette punktet etter
vårt syn et inntlykk av at man nå vil åpne opp for innsamling og lagring av svært store
mengder personlig informasjon om den enkelte elev i grunnskolen, uten at det synes
tilstrekkelig klargjort om eller hvorfor dette er nødvendig. Bakgrunnen for vår
oppfatning er at hmingsnotatet etter vårt syn ikke gir tilstrekkelig svar på spørsmålet
om hvilke opplysninger som skal kunne samles inn, hvilke som skal inngå i registeret,
hvor lenge de skal registreres, hvem det skal registreres opplysninger om (alle
grunnskoleelever?), hvilken etterfølgende bruk som vil bli tillatt, herunder hvilke andre
registre det vil være adgang til sammenkobling med, og hvem som skal kunne benytte
seg av registerinformasjonen for å gjennomføre analyser, statistikker, forskning osv.
(departementet, direktoratet, andre skolemyndigheter, frittstående forskere mv.).

Kunnskapsdepartementet uttaler i høringsnotatet (på side 16) at:

"Bakgrunnen for forslaget er at dagens datamateriale fra grunnopplæringen ikke utgjør et
tfistrekkelig datagrunnlag for analyser og forskning som er nødvendig for å identifisere
grunnleggendekvalitetsfremmende faktorer til bruk for kvalitetsutviklinglokalt, regionalt og
sentralt. Det overordnede målet er at kvalitetsvurderingssystemet, som en kildetil kunnskap
om hva som fremmer læring og kvalitet i møtet mellom elev og lærer, skalmedvirke til
kvalitetsutvikling i grunnopplæringen. Gjennom opplysninger og dokumentert kunnskap om for
eksempel kvalitetsfrenunende filtak,tilstanden lokalt og nasjonalt, skal systemet legge til rette
for dette kvalitetsarbeidet med grunnopplæringen.
(...)
Med et datagrunnlag som åpner for tilstrekkelig empirisk vurdering/analyse, statistildc og
forskning vil det værebedre muligheter for å legge til rette for at kvalitetsarbeidet på alle nivåer
kan fokusere på tiltak som for eksempel øker læringsutbytte."

Etter vårt syn er det nokså vanskelig å få tak på hva departementet i høringsnotatet
mener med "kvalitetsfremmende faktorer", "kvalitetsutvikling",
"kvalitetsvurderingssystemet", "kvalitetsarbeidet med grunnopplæringen" osv. For
eksempel i bilmytning til det ovenstående etterlyser vi en konkretisering og klargjøring
av hvilke forhold og sammenhenger man mener det er nødvendig å få mer kunnskap
om og hvilke opplysninger, undersøkelser og evalueringer som trengs for å skaffe til
veie denne kunnskapen. Høringsnotatet og utkastet til lovtekst klargjør dette noe ved å
vise til at det er "data om læringsutbytte", "data om læringsmiljø" og "data om bruken
av lærarkompetanse" som skal samles inn. Slik vi ser det er det imidlertid vanskelig å
forstå hvilke konkrete opplysninger om enkeltpersoner som for eksempel vil være "data
om læringsmiljø". Høringsnotatet gir også i liten grad svar på hvordan man tenker seg
den videre bruken av den innsamlede informasjonen.

Ser departementet for  seg at all informasjon som samles inn, skal lagres i registeret,
eller vil det bli foretatt en vurdering av om opplysninger som for eksempel inngår i
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mindre og avgrensede evalueringsprosjekter kan oppbevares utenfor registeret og
slettes etter bruk?I den forbindelse stiller vi spørsmål ved hvordan dette fungerer i dag.
Under punkt 3.4 Økonomiske og administrative konsekvenser uttaler departementet at

"OpPlysningene som samles inn Off rapporteres i dag blir også Lagret. Det vil således i stor grad
være tale 12 111å videreføre en type lagring av opplysninger som allerede gjøres, og som det er
etablert databaser og systemer for. Etablering av en sentra1 database med et noe utvidet
opplysningsmateriale vil etter departementets vurdering kunne bygge videre på disse
systemene."

Etter vårt syn bør man klargjøre bedre hvorfordet nå er behov for å  opprette en sentral
database hvor store mengder informasjon om enkeltpersoner skal lagres over lang tid.
En ting er  behovet for flere typer opplysninger i konkrete evalueringsprosjekter osv.,
men etter vårt syn forklarer ikke dette alene behovet for en sentral database. En annen
ting er hvordan og hvor lenge opplysningene skal kunne lagres og hvilke
koblingsmuligheter man mener det skal være adgang til. Om dette uttaler
departementeti høringsnotatet (på side 28):

"For å kunne se dataene i et livslangt perspektiv mener departementet at det bør være
anledning til å oppbevare opplysningene i det sentrale registeret tlere tiår før anonymisering."

På samme sted uttaler departementet at:

"Ut fra formålet om å skaffe best mulig datamateriale til analyser, statistikk og forskning for
kvalitetsutvikling og kvalitetskontroll innenfor grunnopplæringen, bør det legges til rette for å
se sammenhengen mellom grunnopplæring og høyere utdanning. Det vil dessuten være i
samsvar med formålet å kunne gjennomføre forskning på langsiktige effekterav
grunnopplæringen i forhold til senere læring i voksen alder, såkall livslang læring."

Hvor lang lagringstid og hvilke koblingsmuligheter er det departementet her ser for
seg?

Vi etterlyser også en klargjøring av om databasen etter hvert skal/vilinneholde
opplysninger om alle norske barn eller om det kun vil bli utvalgte skoler eller
barnegrupper som skal inn i registeret.

Utkastet angir at formålet med bestemmelsene er (opplæringsloven § 14a-1 og
privatskoleloven § 7A-1):

legfdetil rette for analysar, statistikk og forskning om læringsutbytte, læringsmiljø og
lærarkompetanse til bruk for kvalitetsutvikling og kvalitetskontroll innanfor grunnopplæringa."

I utkastet til opplæringsloven §§ 14 a-3 —14  a-5 og privatskoleloven §§  7A-3, 7A-4 og 7A-
5 vises det til at innsamling av informasjon skal skje "for å få kunnskapom"
læringsutbytte, læringsmiljø og skoleeiers bruk av lærernes kompetanse.
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Etter vårt syn er disse forrnålsangivelsene lite egnet som begrensende faktor for
masseinnsamlingog -bruk av informasjon om norske grunnskoleelever.

De betenkelighetene som her er påpekt, gjør seg ekstra sterkt gjeldende for innsamling
og videre bruk av såkalte sensitive personopplysninger, jf. personopplysningsloven § 2
nr. 8. Hvilke sensitive personopplysninger vil det for eksempel være adgang til å samle
inn for å få kunnskap om læringsutbytte?

Alt i alter det vanskelig å få oversikt over alle sidene ved Kunnskapsdepartementets
forslag. Vi savner en mer utfyllende redegjørelse for hvilke resultater man mener at
opprettelsen av et nytt register/en ny database vil gi, som ledd i en drøftelse av
hensiktsmessigheten av å innføre en slik omfattende ordning. Vi stiller også spørsmål
om ikke selve lovteksten bør gi svar på en del av de spørsmålene vi her har pekt på.
Som Kunnskapsdepartementet er kjent med, har Justisdepartementet tidligere uttalt
seg kritisk til opprettelsen av et eget register over alle barnehagebarn, jf. høringsbrev
fra Kunnskapsdepartementet 31. oktober 2007 og vårt høringssvar 11. januar 2008. Vi
oppfatter at de to forslagene har en del likhetstrekk og vil derfor minne om det vi
tidligere har påpekt bl.a. behovet for å foreta en tilstrekkelig nødvendighetsvurdering.

Med hil en

arald Aass
seniorrådgiver

(elle Eriksdatter Wilberg
førstekonsulent


